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Abstract

Damselfly females use their ovipositor valves to saw aquatic plants in order to insert their eggs into the plant tissues. Stiffness of the plant substrata is therefore an important parameter for oviposition substrate choice by females. Using a force transducer combined with a motorised micromanipulator, the bending stiffness of the ovipositor at the axial compressional load was studied in seven European damselfly species and compared to the local stiffness of seven preferred plant substrates. The puncture force of tested plant samples ranged from 105 to 1500 mN, and their local stiffness ranged from 208 to1776 N/m. The bending stiffness of the ovipositor was estimated as 173–409 N/m depending on the damselfly species. Using original and literature data, a significant positive correlation between mechanical properties of the ovipositor and preferred oviposition substrates was demonstrated. Possible behavioural adaptations to overcome high stiffness of plant tissues during oviposition are discussed.
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Механические свойства эндофитного яйцеклада равнокрылых стрекоз (Zygoptera, Odonata) и их субстратов для откладки яиц
Самки равнокрылых стрекоз используют яйцеклад, чтобы разрезать водные растения и отложить яйца вовнутрь растительных тканей. Поэтому жесткость является важной характеристикой растительного субстрата при его выборе стрекозой для откладки яиц. С помощью динамометра и моторизированного манипулятора была изучена изгибная жесткость яйцеклада при аксиальном сжатии на примере семи европейских видов равнокрылых стрекоз. Полученные данные сравнивали с локальной жесткостью семи видов растительных субстратов, предпочитаемых этими стрекозами. Установлено, что сила, при которой происходит прокалывание изученных растений, колеблется от 105 до 1500 mN, а локальная жесткость - от 208 до 1776 N/m. Изгибная жесткость яйцеклада варьирует в пределах 173–409 N/m в зависимости от вида стрекозы. Используя оригинальные и литературные данные, найдена достоверная положительная корреляция между механическими свойствами яйцеклада и предпочитаемых растительных субстратов. Обсуждаются поведенческие адаптации стрекоз к преодолению высокой жесткости растительных тканей во время откладки яиц.
